
Rådmannens
kommentarer





2.3 UsrrcsnrrrsMoMENTER ............'.......4

2.5 STATIIGE STYRINGSSIGNALER FOR KOMMT,NEøKONOMIBN.,......,... .............'...... 5

Rammetilskudd. I
2.10 PERSoNArsrruAsJoN - KosrNADER.. .'...'..'...........I2

2.L2 ÃR 2oo4- VESENTucE ENDRINGER

KAP 3. FORSI,AG TIL DRIFTSBTJDSJETT PR RAMMEOTUNÅON.. ............ 15

3.2 RAMNßounÂoe 1-.1 - Sp¡rrnar¡ STYRINcSoRGANEn¡/mrr nss16¡r¡6p.
Rem,gorr,mÅoe L.2 oc neulreorvnÄon 1.3 - I¡verÅnsEKsIoNEN...
3.3 Ram,æounÅne L.2 - UNDBRVISNINc oc KULTUR ............

Langsiktige mål
Innspill til økonomiplanen 2004 -2007 .........
Kommentarer til årsbudsjettet 2004

3.4 RnuwomÁoe 1.3 - Hnse, sosIAL, PLEIE oc oMSoRG..............

Innspill til planlegging/fremtidsutsikter .....

Sosialavdelingen ...........
3.5 RAMrvßorvn,ÂoB L.4 - Dnn'rsavner-lNceN.

KAP. 4 FORSI,AG INVESTERINGER I2OO4 ........... 28

KAP. s ITOPPA KOMMIINES øKONOMISKE SITU4SJON............... ...........29

KAp. 6 nÅruarnENs AVSLUTMNGSKOMMENTAR......... ---.--............. 30

13

t6
1.6

19
20

22
22
22
23

23
24
25

I



KAP. T. INNLEDNING.

Rådmannens forslag til årsbudsjett2004 for Loppa Kommune legges herved frem til politisk
behandling. Det kan innledningsvis konstateres at arbeidet med kommunens

økonomifowaltning det seneste året har vært mer krevende enn det rådmannen setter pris på.

Hele organisasjonen har bokstavelig talt gått på tå hev lenge nå, og vi begynner alle og
preges av hardkjøret. Brevet fra Statsråden i KRD som vi mottok etter vår sØknad om
skjønnsmidler/rammetilskudd 2004 ga oss likevel et tiltrengt mentalt friminutt.

Men - I følge Kommunelovens $ 45 skat kommunene innen årets utgang vedta budsjett for
kommende kalenderår. Ä,rsbudsjettet er en bindende plan for kommunens midler og
anvendelsen av disse, jfr. Kommunelovens $ 46.

Tidligere vedtatte målsettinger og justeringer er forsØkt hensyntatt ved utarbeidelsen av
årsbudsjettet for 2004. Men dette har vært et svært krevende arbeid, ettersom
kommuneøkonomien generelt har utviklet seg negativt over tid. Kort sagt er det fØlgende
kost å fordøye: Netto nedgang i de frie inntektene og en uforholdsmessig økning av lgnns-
og pensjonsutgiftene.
Vi reduserte bemanningen med i overkant av 5 årsverki2OO2 og20 årsverk i første halvdel
av 2003. Det sier seg selv at det derfor ikke finnes noen snarveier eller enkle grep nãr 2004
budsjettet skal balanseres.

Á'rsbudsjettet for 2004 er likevel på et vis bygd opp med basis fra 2003 budsjettet og
regnskapstall fra 2002.

Det bemerkes som tidligere at rådmannen har et genuint ønske om å utarbeide årsbudsjett og

Økonomiplan i et sammenhengende dokument. Dette har vi måttet slpyfe også denne gmg,
ettersom vi ikke har hatt ressurser til å prioritere dette nå. Likeså ha¡ adminishasjonen
prioritert å sette ordentlig fokus pã âr 2004, ettersom det har blitt vurdert som en stor nok
utfordring i denne omgang. Men målet er â fremlegge økonomiplanen som et totaldokument
i plansammenheng, og ikke minst giennomføre dette som en totalprosess.

Innledningsvis vil rådmannen også påpeke at en stram kommuneØkonomi og en hektisk
hverdag gieme tapper oss for overskudd og muligheter for innovasjon. Det er derfor viktig
for alle kommunale akfører at vi gir hverandre rom til å heve blikket. Strategisk tenkning og
muligheter for en positiv utvikling av kommunen, må ikke lide av feil energibruk.

Det bemerkes også at rådmannens budsjettforslag er utarbeidet gjennom en brei prosess.

Alle ledere og mellomledere har deltatt akfivt, arbeidstakerorganisasjonene har vært med
hele vegen og kommunestyret har gitt sine signaler giennom budsjettdrøftinger. Jeg er
likevel glad for at arbeidsgruppen for personalvurdering har kunnet hvile litt den senere tid.

Rådmannen har likevel forbeholdt seg retten til å giøre noen egne grep på opplppsiden. Jeg

vil uansett berømme hele kommuneorganisasjonen for å ha tatt et felles ansvar i et tungt og
til tider lite lystbetont arbeid.

Avslutningsvis må det bemerkes at vi har valgt å bygge budsjettet opp etter gamle
rammeområder, til tross for etablering av ny styringsstruktur og bl.a. innfpring av
levekårsseksjon. Dette er giort for lettere å kunne sammenlikne tallstørrelser - og på denne
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måten ha bedre kontroll og visshet om at ting blir giort konekt. Det er vittig i økonomisk

krevende tider.

KAP 2. FORUTSETNINGER - RAMMEBETINGELSER.

2.1 lltvikling de sisfe ârene
Kommuneøkonomien har lenge vært satt under lupen. Signaler om effektivisering,
rasjonalisering og modernisering er ikke bare ord, men signaler som manet til handling.

Krevende lønnsoppgiør og pensjonspremier som effer hvert sprenger alle grenser, giør sitt til
at samtlige kommuner fortløpende vurderer driftsmessige forhold.

I¡ppa kommune er i så måte ikke noe unntak. Kommunen har de siste årene hatt et høyt

ambisjonsnivâ både i forhold til drift og investeringsrelaterte forhold. Dette gjenspeiles ved at

kommunens generelle disposisjonsfond er tappet, og at kommunen gikk med et

regnskapsmessig underskudd i2}O2pålydende kr. 4 688 041,-. Dette underskuddet skal

således som et minimumskrav dekkes inn over de fire neste årene.

De fire siste årene har netto driftsresultat utviklet seg på fplgende mâte:

L999
2000
200t
2002

tu.3 475 245,-
kr.l 453 267,-

-kr. 27 500,-

-kr.4 324345,-

Dette viser at driftsutgiftene giennom de siste årene har utviklet seg til å bli markant stØrre

enn driftsinntektene. Rådmannen vurderer derfor situasjonen dit hen, at det meste av energien

den kommende perioden vil mâtte gå tit økonomistyring og nytenkning innenfor alle ledd av

organisasjonen. bette vil være tvingende ngdvendig for å tegitimere vârt eksistens grunnlag

som egen kommune.
I tillegg, og dette er minst like viktig: Vi må arbeide aktivt videre i forhold til å påvise

misforhold i uwiklingen av kommunenes inntektssystem. Dersom raûlmene våre blir inkludert

de2,Smillionene som vi ble tilkjent av KRD lor 2004,vi1 fremtiden være krevende, men ikke

kritisk. Dette også under forutsetning av at "Rattsø-virkningene" ikke blir like sterke som

prognosene tilsier. Jeg tillater meg derfor nok engang å be samtlige politiske partier i
kor-on"n om å bruke sine potitiske kanaler i dette arbeidet. Men jeg påminner dere også

betydningen av å opptre ryOãig og kun benytte legitime tall og argumentasjon. Det er lett å bli
både for ivrig og tildels sint - all erfaring viser at man ikke vinner på det.

2,2 Bammebetingelsene
Loppa kommune har ikke utarbeidet overordnet Kommuneplan. (Dette ble nevnt ogsâ i
forbindelse med kommentarene til fiorårets budsjettforslag). Kommuneplanen som

styringsredskap er overmåtelig viktig. Dette faller naturlig ettersom hovedmålene i
kommuneplanen må ligge som rammebetingelser for handlingsplanene i årene fremover.

Dette giør seg også gieldende i budsjett-/Økonomiplanarbeidet.
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Rådmannen vil dog for egen regning bemerke at motivasjonen for dette arbeidet ikke må

synke parallelt med den Økonomiske situasjonen. Men det er klart at det er lettere å planlegge

kommunens fremtid i økonomisk gode tider, og at dagens situasjon mer enn maner til
moderasjon og nøkternhet. Men de langsikfige visjonene må vi ikke miste helt ut av synet.

Videre er det naturlig å vekflegge kommunestyrets hovedmål for kommuneØkonomien:

I¡ppa kommunestyre har som hovedmål â øke kommunens økonomiske handlefrihet
slik at Yi tran uforutsette i innteher

For å bedre kommunens handlefrihet har kommunestyret vedtatt følgende delmål:

a

a

a

a

a

Netto driftcrrsultat bør være 5 7o av driftsinntektene.
Kommunens tot¿le lånegield bØr ikke oversfige 5O 7o av drifrsinnteldene.
Avsetninger til fonds sk¡l være stØrre enn forbruket av fondsmidler.
Avsetninger dt fonds bør utgiøre nrinst 50 % w netto driftsresultat
Det sk¡I være mindre vekst i enn i driftsinntelúene.

Det bemerkes at enkelte av delmålene har vært umulig å oppfylle ved utarbeidelsen av

årsbudsjettet. Vi må likevel arbeide aktivt for å kunne oppfylle disse over tid. Fra rådmannens

ståsted er det usedvanlig viktig at dette ikke blir glemte postulater.

2.3 U si kkerhetsm ome nte r
Det er selvfplgelig Ønskelig og ikke giøre denne listen for lang, men fplgende forhold må

nevnes:

Stadig nye tiltak, forskrifter, føringer og pålegg fra statlige myndigheter og andre

aktører utenfor kommunen setter press på kommuneØkonomien.

Skiftende rammevilkår i forhold til uforutsigbare inntekter m.h.t. omlegginger i
innteltssystemet for kommunene. Om netto "kommuneramme" totalt sett økes, endres

ikke fordelingsrammen kommunene i mellom. Ingen må tro at t oppa er en vinner i så

måte.

Befotkningsuwiklingen gir også grunn til hodebry. Befolkningsnedgang gir også

reduksjon i våre frie inntekter. Dersom nedgangen fortsetter, vil det få dramatiske
konsekvenser for vårt driftsnivå.
Tidligere vedtak i formannskap og kommunestyre forplikter og stiller forventninger til
at râdmannen klarer å etablere disse som gjennomfgrbare tiltak. Svingninger i
kommuneØkonomien giennom driftsâret, stiller derfor unaturlig hgye krav til oss alle.

Kommunens lånegield ethøy. Det vil likevel dukke opp behov som vi ikke har

kapitalreserve til å dekke. Hvordan forholder vi oss til slike utfordringer, når

administrasjonen og de folkevalgte blir mØtt med legitime og velbegrunnede krav?

Vi påvirker ikke krevende lønnsoppgiØr som gang på gang går langt over de

forutsetninger som det blir lagt opp til i statsbudsjettet.

Pensjonskostnadene er nærmest et kapittel for seg selv. Hva giør vi når også disse

utgiftene blir for krevende?

a

a

a

a

a
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Likviditeten vår bør også nevnes i denne sammenheng. Regnskapsmessig underskudd

for 2002 er merkbart. I tiltegg er fondsmidlene borte. Dette gir utslag i at vi ofte har

praktiske problemer ved utbetaling av lønn og stØIre enkelt regninger.

Sist men ikke minst - dersom renta stiger vesentlig vil vi få store problemer.

2.4 Krav til budsiettet
Kommunelovens bestemmelser sier at budsjettet skal være realistisk og minst i balanse.

Videre er årsbudsjettet en bindende plan for kommunens inntekter i budsjettåret og

anvendelsen av disse.
I egen forskrift påpeker departementet at kommunene som hovedregel skal ha overskudd på

driften for på denne måten kunne finansiere deler av sine investeringer. Dette er nå et nærmest

uoppnåelig mål for Loppa.

2. 5 Statt i ge sty ri ng ssi g na I e r for ko m m u neø kon o m i e n

Regieringens forslag til statsbudsjett gir kommunesektoren store utfordringer i2OO4.

Hovedelementene i Regjeringens forslag til økonomisk opplegg for 2004 er

a

a

a

a

a

a

a

a

a

I mai ble anslaget for skatteinntekfer nedjustert med 1- mrd. I oktober ble anslag for
skatteinntekter satt ned med ytterligere 0,5 mrd. I tillegg foreslo regjeringen i mai å

Øke de frie inntektene med 2 Y+ mrd. Stortinget vedtok å plusse på ytterlige rc | lz mtd.
slik at økningen i de frie inntektene ble totalt 33/+m¡d.

Regjeringen foreslår nå i statsbudsjettet en økning pâl%mrd. i frie inntekter, av dette

Vzm¡d. til egen finansieringsordning for ressursk¡evende brukere.

Regieringen foreslår, i tråd med tidtigere vedtak i Stortinget, å innlemme øremerkede

tilskudd i rammetilskuddet eller å awikle dem.

Kommunene i Finnmark kommer svært dårlig ut, sammenlignet med landet for 6vrig.
Bakgrunnen for kriterieendringene i inntektsystemet kommenteres senere i dette

dokumentet.
Loppa kommune kom i utgangspunktet dårligst ut av samtlige kommuner i Finnmark,

Troms og Nordland. Dette kommenteres også grundig senere i dette dokumentet.

Kommunenes Sentralforbund mener at regjeringen underkommuniserer den

vanskelige økonomiske situasjonen kommunesektoren befinner seg i. Siden 1997 har

balansen mellom oppgaver og inntekfer vært for dårlig.

Økte underskudd i kommuneregnskapeneført'l, til at langt flere kommuner havner på

departementets register for betinget godkjenning og kontroll. For å komme ut av

listen, må underskuddet dekkes ved redusert tjenestetilbud som i stor grad vil ramme

skole og eldreomsorg.
Kommunens Sentralforbund uttaler videre at begrensede økonomiske rammer

kombinert med høye forventninger fra innbyggeme, stiller store krav når de nye

kommunestyrene skal levere resultater i2004. Verken innbyggerne eller politikerne på

lokalt, regionalt og sentralt nivå er tjent med at den kommunale virkeligheten er

milevis fra høstens fagre valgløfter.
I mai L995 ble det innført en ordning med avgrenset kompensasjon for merverdiavgift

for kommuner og fylkeskommuner ved kjøp av visse tjenester fra næringsdrivende.

Regieringen foreslår nå at det blir innført en ordning med generell kompensasjon for
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merverdiavgift for kommuner og fylkeskommuner. Når kommunene og andre som blir
omfattet av ordningen, får kompensert merverdiavgift ved innkjøp, vil vi som føIge av

ordningen få reduserte utgifter. Inntektene til sektoren vil derfor bli justert slik at de

blir tilpasset utgiftsnivået eksklusive merverdiavgift. Dette medfører at dette trekket
hovedsakelig blir giort gjennom en engangsreduksjon i de frie inntek¡tene til
kommunal sekfor. Dette betyr at forutsetningen for ordningen er at dette ikke skal
påvirke de økonomiske rammene for staten, kommunesektoren og private som bli
omfattet av ordningen.
Forutsatt Stortingets tilslutning til Ot.prp. nr. 66 Om lov om endringer i
spesialisthelsetjenesten, overtar kommunene finansieringsansvaret for transport av
helsepersonale i kommunehelsetjenesten. Kommunene får også ansvaret for dekning
av reiseutgifter for helsepersonell utenfor kommunehelsetjenesten i den grad
behandlingen dekkes etter folketrygdloven kapittel5. Dette innebærer at kr. 2 488
000,- er lagt inn i våre frie inntekter på bakgrunn av ordningen. Intensjonen og havet
overfor oss blir å finne kreative, men forsvarlige løsninger for denne ordningen. De
sier seg selv at vi må redusere utgiftene innefor dette området. Hvis ikke blir det
ytterligere oppsigelser for å rette opp gapet innenfor de frie inntektene og vårt faktiske
driftsbehov generelt sett.

2.6 BeÍolkn i ng sutv i kl i ng
Befolkningsutviklingen de seneste ârene viser fglgende uwikling:

Tallene taler for seg selv. Siden inngangen til år 2000 har vi mistet 125 innbyggere. Det
giøres oppmerksom på at våre frie inntekter er stipulert ut fra folketallet pr. 01.01.03 - 1329
innbyggere. De faktiske inntektene som vi vil motta i2004 vil være basert på folketallet pr.
01.01.04. Dsrsom dette er ca. L300 ved årsskiftet vil vi miste frie inntekter for ca 30 personer.

Gjennomsnittlig skatteinntekf og rammetilskudd pr. innbygger i t-oppa er ca. kr. 50 000,-
totalt sett. Et slikt regnestykke vil gi oss et inntektstap på ca kr. 1- 500 000,-. Jeg ber derfor om
at de ekstra frie inntektene som vi fikk giennom stortingets budsjettforlik blir satt til buffer for
inntekfstap i denne sammenheng. Noe annet vil være totalt uansvarlig.

Rådmannen er av den formening at vi bør starte en prosess for å søke om omstillingsstatus.
Dersom vi skal få en positiv utvikling, må dette giøres i form av en sterkere fokusering på

nyskapning innen næringslivet. Dette i ett bredt omfang som inkluderer videreutvikling av
fiskerinæringen, men også en bredere satsing på kompetansearbeidsplasser.

Dersom vi får omstillingsstatus og i tillegg klarer å få positiv effekt ut av samarbeidet i
Regionrådet, så kan t¡enden snus. Det er således her vi må sette inn våre krefter. Alternativt
vil vi gå mot en "tvungen" kommunesammenslâing.

a
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2.7 Budsjettrammer
Utgangspunktet for budsjettrammene for 2004 burde og skulle ha vært:

. Budsjett 2003.

. Vedtatt pkonomiplan

' Regnskap2ûO2

Nå har vi en situasjon hvor vi kontinuerlig de kommende årene må fokusere på

forbedringspotensiale hva gielder drift generelt. I dette arbeidet er rådmannen overbevisst om

at vi må innrette oss på en tankegang rundt samordning av tjenester, styringsstruktur og

bevisst handling. Det tar tid å oppnå rasjonaliseringsgevinster. Arbeidet må derfor gis

tilstrekkelig oppmerksomhet gjennom det â holde trykket og motivasjonen oppe. Men

rådmannen vil også presisere at det selvsagt finnes en grense for når effektiviseringsgtensen

er nådd. Med bakgrunn i den omfattende nedbemanningen vi har gjennomført inneværende år,

føler rådmannen således at vi har skåret til beinet.

2.8 Frie inntekter
Frie inntekter for kommunesektoren består av rammetilskudd og skatteinntekter, og utgjør om

lag69 7o av de samlete inntektene til kommunesekforen. Disse inntektene kan

kommunesektoren disponere fritt innenfor de rammene som gieldende lover og regler gir.

Siden l¡ppa er en minsteinntektskommune har ikke kommunen'þåvirkning" på eget

skatteanslag som under tidligere ordninger. Det er veksten på landsbasis som er viktig. Det

inntektsutjevnende tilskuddet skal utjevne forskjellen mellom skatterike og skattesvake

kommuner.

Som ledd i den pågående omleggingen av inntektssystemet har Stortinget lagt til grunn at

andelen skatteinntekter av kommunesektorens samlede inntekter skal trappes opp til 50 7o

innen 2006.12003 er skatteandelen anslått til knapt 48 Vo. Det legges opp til at andelen skal

økes til om lag 49 7o i2004.
Skatteøren for kommunene foreslås satt tLl 13,2 Vo (fta 12,4 i 2002 og 13 i 2003)

Skatteinngang jfr. Regnskap/budsjett
2M0 -2004

Ovenstående tabell viser utviklingen i kommunens skatteinntekfer. Det giøres oppmerksom

på at inntektssystemet samlet sett indikerer at vi kan sette skatteanslaget til kr. 1-7 millioner.
på bakgrunn av befolkningsnedgang, har rådmannen valgt å sette ned de frie inntettene med

til sammen 0,5 millioner. De frie inntektene burde sannsynligvis vært satt enda lavere, men

rådmannen har reff og slett ikke funnet det tilrådelig å kutte enda mer i kommunens

tjenestetilbud. Vi får derfor håpe at folketallet nâ stabiliserer seg, ettersom en ytterligere

7

Tekst

Øknine

Regnskap
2m0

Regnsknpl
2001 I

6.s v¿

Regnskap
2m2

9%

Budqiett
2003

Budqiett
2W4

TO E,

Anslae skatteinntekter L3.244.M{ r4.107.0d 15376.000 15.fi)0.000 16.s00.0ü



nedgang vil få konsekvenser ved at rådmannen vil måtte foreta en nedregulering av
budsjettet allerede i 2004.
Budsjettforliket av 16.11.03 vil gi oss ca. lcr. 700 000,- i øliling av de frie inntehene. Også
d.ette belQpet anbefaler rådmannen settes som buffer i tilþlle at skntteanslaget ilcke holder
måL, j[r. nedgang i folketallet i l<ommunen og utviklingen av sknttenivået for nnsjonen.

Rammetilskudd
I revidert Statsbudsjett for 2003 ble rammetilskuddet for Loppas vedkommende beregnet til
å bli totalt kT.49.486.000.- (Ekskl. inntekfsutjevning)

I Statsbudsjettet for är 2004 tilsier beregningene fra KRD at rammetilskuddet vil bli totalt
kr. 42.299.000,-.. (Ekskl. inntektsutjevning). I tillegg har Stortinget vedtatt en plan for
innlemming eller awikling av øremerkede tilskudd i inntektssystemet. Siden det er nyvalgt
kommunestyre, refereres endringer siden 2002.

Følgende tilskudd ble awiklet/innlemmet i 2002:

. Tilskudd til omsorgstjenester

. Begrenset bruk av tvang

. Tilskudd tíl kirkelig virl<somhet

. Tilskudd til grunnsknleopplæring for innvandrere 16 - 20 år

. Tilslcudd til bed.rifter som tar inn l.ærlinger

. Driltstilskudd. til grunnsl<oler og grunnskoleinternat

. Ttlskudd. til lærlinger st@perifag

Fplgende tilskudd ble awiklet/innlemmet i 2003:

. Tilskudd til skolefritidsordning

. Tilsleudd til leirskoleopplæring

. Tilskudd til seniortiltak i grunnsl<olen og vgs.

. Grunnslroleopplæring for innvandrere

. Driftsutgifter valg

. Refusjoner til knmmuner - valg

. Driftsavtaler fysioter apeuter

. Tilskudd til utslviving av unge funl<sjonshemrnede (øwikles)

Følgende øremerkede tilskudd blir awiklet/innlemme t i 2004:

. Tilshtd.d. til institusjoner

. Tilslañd til leirsknler

. Tilshtdd til musikk- og htlturslcoler

. Tilshtdd til kammuner og fylkeskommuner - PP+jenesten

. Lolcnle og regionale kulturbygg

. Overþringer til kommunene - konfliktråd

. Rehabilitering - rusreþ

. Tilslcadd til lolcnlt miljÛvern
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. Kornmunal overvåking og knrtlegging av biologisk mangfold

. Avløpstiltak

Beregning av rammetilskuddfor 2003 og 2004
i hele

Kommunenes inntektssystem er komplekst og slett ikke uproblematisk å sette seg inn i. Det

kan nevnes at utgiftsutjevningen blir beregnet på grunnlag av en kostnadsnøkkel som består

av 19 ulike kriterier for kommunene. Utgiftsutjevningen er begrunnet med at en rekke forhold

av demografisk, geografisk og sosial art gir strukturelle kostnadsforskjeller som kommunene

i liten grad kan påvirke. For at kommunesekforen skal kunne gi et likeverdig tjenestetilbud til
sine innbyggere må det tas hensyn tit slike strukturelle kostnadsforskjeller ved fastlegging av

de økonomiske rammene. Slike kostnadsforskjeller kan for eksempel være aldersfordeling

eller reiseavstand innen kommunen

I løpet av perioden 2OO2 2006 skal det gradvis gjennomføres fire endringer i
inntektssystemet:

. Det ekstraordinære skjønnet skal awikles

' Nye bosettingskriterier skal innføres i kostnadsnøkkelen
. Skatteandelen skal trappes opp
. Inntektsutjevningen skal økes

Det er hovedsakelig disse elementene som gir oss kraftig nedgang i de frie inntektene totalt

sett.

Videre er det verdt å merke seg at f.o.m. 2003 vil innbyggertilskuddet, inkludert

utgiftsutjevningen og inntekfsutjevningen, være basert pâ befolkningstall pr. 01.01. i
budsjettåret (i stedet for befolkningstall pr. 0L.01. Lret før budsjettåret). Utgiftsutjevningen er

foretøpig og vil først være endelig i juni 2004. Inntektsutjevningen vil ikke bli endelig klar før

i februar 2005, fordi inntek:tsutjevningen foretas løpende gjennom budsjettâret. Det vil si at

endelig fordeting av rammetilskudd til hver enkelt kommune for 2004 først er klar i februar

2005. Man skal derfor merke seg at samtlige tall som våre prognoset er tuftet på, baserer seg

på innbyggertall pr.01.01.03,

Når det gjelder inntektsutjevningen så skat den utjevne forskjeller mellom kommunenes

skatteinntèkter. t øpende inntektsutjevning innebærer at det inntektsutjevnende tilskuddet til
den enkelte kommune beregnes fortlppende 7 gangu i året når skatteinngangen foreligger.

Inntektsutjevningen víl i 2004 være basert på at kommuner med skatt under LL0 pst. av

landsgiennomsnittet får kompensert 90 pst. av differansen mellom egen skatt og

referansenivået på 1L0 pst.
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Fast del: skiønn:
No¡d
Norge

tilshdd

Sum
s\iønn

Totalt
SSønn

8.332
8.07C

41.744

37.080

6.841
4.6L9

7.742
s.219

908.08(
7.931

2sß)
2r.07i"



Det vil være for omfattende å gå mer i detalj på forhold som påvirker de frie inntektene

ytterligere. Men dersom det er noen som ønsker en bredere tilnærming til inntektssystemet, så

anbefales "grgnthefte'som er tilgjengelig på internett: http://odin.dep.noikrd.

Videre må det bemerkes at vi til tross for krevende tider med store utfordringer innen

kommuneøkonomi, fikk en oppmuntring giennom svar på vår søknad om

skjønnstilskudd/rammetilskudd fra KRD. Statsråd Erna Solberg skriver blant annet følgende i
departementets brev av 12.LI.03:

"Det er ímidlertid liten tvìl om at Loppa kammune cr i en spesiell sitwsion. Pr. í dag er
Loppa lcommune den kommunen i landet som ønslås å få sterkcst nedgang (5rI pst) i de lrìe
inntefuene, en nedgang som lcommer rett etter at kammunen lmr gjennomført beQdelíge

omsîillínger.

Jeg er lçient med øt Loppa kommunes drûfisresultat gradvß ble fomenet over noen å.r frem
t¡|2002, at kommunen tok den økonomßke situosjoncn på alvor og af kommunen det síste

året harforetatt en relckc endrûnger i sin drift. For meg ser det ut lil at Loppa kommune lur
håndtert sine Øleonomisk¿ utfordringer på en offensiv og målrettet måte og at det står respeW

av d.et lrommunen har klnrt ålå t¡l pû. kart t¡d.

I lys av den omstìllingsprosessen Loppø knmmune har vært giennom synes det rimelig øt
lømmunenfår h6yere tilskudd enn det som er lagt til grunn iforslag til staÍshudsiett. Loppa
Ieommune tíldeles derfor eî ekstra úiØnnstilskutld pû 2,8 míllíoner leronerfor 2004.

Jeg er klar over at selv med dette ekstrøtilskuddet vil Loppa kotnmune mûtte legge opp til et

stramt budsjet neste år. feg antnr lìkevel at oppgaven nå blìr mcr overkommelig for
komtnunen.

Til tross for at vi ikke fikk gjennomslag for hele vårt omsøkte beløp, så har vi fått en grundig

og seriøs behandling av KRD ved Statsråden. Rådmannen føler også at svarbrevet gir en

erkjennelse av at ingen kommuner skal rammes så sterlf at det er helt umulig å drive på et

anstendig nivå.

Med forbehold om utviklingen av folketallet fastsettes følgende tall for Loppa kommunes frie
inntekter lor 2O04:

Rammetilskudd for â¡2004...... ............kr. 42.299.000,-

+ Ekstra bevilgning fra KRD l2.lI.O3 ... .....kr. 2.800.000,-

Totatt rummetilskudd kr.50.888.(m0'-
+ Skeff nå formne os inntekt kr 16-500-000 -

Frie inntekter totalt kr.67388.000,-

10



2.9 Renter og avdrag

Beregning øv rente og avdragsutgifter for 2004:

Bank L¡finenr. Renter/avdrûs 2001 2002 2003 2404

IIusb.

Husb.

Husb.

IC Bank

trC Bank

IC Bank

ICMitt

Opptas

IC lced¡tt

167006í261

r67009398

167132638

19930349

1997 0262

1998 0053

Refinans.

Nytt øksyst.

Helsesenter

Renter
Avdrag
Restgield

Renter
Avdrag
Restgield
Renter
Avdrag
Restgield

Renter
Avdrag
Restgjeld

Renter
Avdrag
Restgield

Renter
Avdrag
Restgield

Renter
Avdrag
Restgield
Renter
Avdrag
Restgield

Renter
Avdrag
(Restgjeld)

86.27¿
(

1.360.00(

50.07(
16.00(

768.00(

296.L75
427.92(

3.851.48(

393.795
r79.52r

4.667.431

1,59.29t
250.6U

t.754.20(

36.1,17.471

90.12,
27.2n(

L.332.8U

51.19{
16.00(

752.0U

265.79',
427.921

3.423.56(

379.07t
L79.52(

4.487.911

138.745
250.6U

1.503.60(

2.630.85(
2.063.85(

34.053.615

772.80C

(32.82L.040)

94.88r
27.201

1.305.60t

53.641
v+.aot

7?ß.0u

zl:7.011
427.921

2.995.641

32ß.8L1
r79.521

4.308.391

L06.67(
250.6[K

L2$.AO(

2.464.9L:
2.063.85(

3L989.755

r.L63.632
575.000

33.903.00(

51.501

n.201
t.27t.6U

27.66!
32.0A

696.00(
?1.76t

(

500.00(

83.55!
427.92(

2.567.72(

131.65t
179.5Á

4.128.86(

37.5L(
250.6U

1,.002.M

1.416.321
2.063.85(

29.925.902
44.662

30.00(
970.00(

L.562.062
r..150.00(

33.850.0tr

Totalt renter
Totalt avdrag
Restsield 48.s18.5&

4327.W
2.965.0ü

4s.ss3.5&

4.459.s6!
3.548.09t

76.483.391

3375.711
4.161.09t

74.912.4&.

Tabellen viser beregningen av kapitalutgifter for de innlån som er registrert i tnppa
kommune pr. dato. Det opptas ikke nye lån i 2004. Men det giøres oppmerksom på at

vedtatt låneopptak for finansiering av økonomisystem i 2003 videreføres tl 2004, ettersom

prosjekfet er noe forsinket. Vi er i gang med opplæring og installasjon, men regner med at

det kan bli et etterslep på regninger Ï2004.

Illnegjelden har økt dramatisk i forbindelse med Øksfjord Helsesenter. Det giøres

oppmérksom på at vi er svært sårbare i forbindelse med renteutviklingen, Som det fremgår

av tabellen - "tjener" vi godt på dagens situasjon.
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2.1 0 Personalsituasjon - kostnader
Innledningsvis vil rådmannen repetere at vi inneværende år på bakgrunn av kommunestyrets

budsjettvedtak, har redusert våre stillingshjemler med ca. 20 årsverk. Uten denne reduksjonen

ville det vært umuli g ãfãbudsjettet lot 2004 i balanse. Dette fordi vi selvsagt tar med oss alle

driftsreduksjonene fta2003 ttl2004 - men ikke minst må det presiseres at en rekke av

nedbemanningstiltakene får en stØrre årsvirkning i2004 enn i 2003. Dette konkret fordi
mange oppsigelser ikke trlldte endelig i kraft før i midten av driftsåret2003, og at

helårsvirkningen i 2004 dablir vesentlig stØne. Tallmessig er dette gledelig, rent menneskelig

er det tragisk, og tjenestemessig er det vanskelig.

Det knytter seg usikkerhet til lønnsveksten i2004. Vi har valgt og legge inn 4,3 Vo

lønnsglidning i budsjettet(k.2 400 000,-). Dette er lagt inn i en samlet pott under

raÍrmeområde 1.L.

Vi har budsjettert ordinær pensjonspremie for 2004 med L6 Vo etter anbefaling fra KLP. I
følge KLP er dette forventet maksimal premie for Loppa kommune.

Rådmannen skrev fplgende i kommentarene til 2003 budsjettet - det er en selvfplge at samme

gjennomgående holdning råder også i 2004:

Som et stabiliserende Økonomisk tiltak forutsetter rådmannen at vi innfører nærmest

ansettelsesstopp i 2003. Kun nyrelcruttering av det som vurderes som absolutl
n4lckelpersonale trnn godkjennes. For @vrig forutsetter rådmannen at vi benytter lcommunens

samlede arbeidsstryke gjennom totalvurderinger. Dette vil bli drÛftet nærmere med

arbeidstakerorganßasjonene, slík at vi fremmer en felles forståelse for håndteringen av

situasjonen.

Følgende tabelt viser utviklingen av lgnnsutgiftene i henhold til fjorårets budsjett:

Art Tekst Budsiett2lX)3 BudqiefiAxl4
01

02
03
04

05/06
08
09

Fastlønn inkl. avtalefestede tillegg

Vikarer
Ekstrahjelp
Overtid
Annen lønn og trekkpliktige godtgjørelser
Godtgi ørelse folkevalgte
Sosiale utsifter

42.332.000

3.499.000
58L.000
486.000

1.643.000
7M.000

6.753.000

39 875 000

2221.000
310 000
405 000

1 810 000
s48 000

67t7 000

TOTALB IøI{NSUTGIFTER s6.038.m0 sl 886 000

73
7I

Refu sjon prosjektstillinger
Sykelønnsrefusion

865.000
2.068.000

730 000
980 000

I\ETTO LøNNSUTGIX'TER 53.105.fi)0 50176 m0

Tabellen indikerer hvilke omfattende driftsreduksjoner vi har foretatt. Det må imidlertid
bemerkes at avsatt midler til lønnsglidning kommer som en påplusning til tallene i tabellen.

For ytterligere ä illustrere den prosessen som er giennomført, kan det nevnes at netto

lønnsutgifter i2002 budsjettet var på kr. 54 L00 000,-.
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2.11 Tjenestetilbudet
Kommunen har over tid hatt et meget godt tjenestetilbud. I tillegg har man vært flink i forhold

til å få etablert større utbygginger.
Målet nå blir på mange måter mindre ambisiøst, men enda mer utfordrende. Vi skal være

tilfreds dersom vi klarer å opprettholde et akseptabelt og forsvarlig tjenestetilbud. Det som er

optimalt 6nskelig, vil innenfor en rekke fagområder måtte bli det som kan forsvares som et

aÈseptabelt minimumstilbud. Dette er beHagelig, men helt nødvendig i forhold til våre

inntektsrammer. Det sier seg selv at når en liten kommune kutter 20 årsverk på ett âr, så må

det merkes av brukerne av våre tjenester. Rådmannen føler likevel at den nedbemanningen vi
har giennomført har vært forsvarlig. Dyktige medarbeidere skal ha honnør for måten

omsiruktureringene har blitt giennomfØrt. Problemet nå er at vi har ikke potensiale for
ytterligere kuttl samme stØrrelsesorden. Vi kan bruke naturlig avgang og på denne måten

l¿are å hente inn noen stillinger over år. Noen ny stor kutterunde vil bli dramatisk og direkte

ødeleggende for kommunen og lokalsamfi¡nnene.

Den mest faretruende problemstillingen i forhold til rådende situasjon er at den vil kunne

oppleves som et ekstra stort press på våre ansatte. Usikkerhet i forhold til egen

aibeidssituasjon og fæne om å løse de samme oppgavene, vil npdvendigvis medføre slitasje.

Kommunen som arbeidsgiver har således et stort ansvar. Vi kan ikke redusere

personalressursene, og samtidig forvente samme tjenesteproduksjon.

Tiltakslyst, iver og glgd etableres giennom felles tilhørighet. Lagånd blir skapt giennom

trygghei og stolthet for den organisasjonen man selv er en del av. Derfor må vi være flinke til
å kômmunisere hva faktisk reduksjon av tjenester vil medføre også for den enkelte ansatte.

Når vi reduserer driftsmidlene, reduserer vi i de fleste tilfeller tjenestegraden.

Râdmannen vil også presisere at alle har et ansvar for å ivareta og bygge opp et godt

arbeidsmilj ø.Dette er spesielt viltig i tida vi er i og har foran oss.

Det er i allefall gledetig og kunne konstatere at vi for 2ûD4kanfremlegge et budsjett i balanse

uten masseoppsigelser som i fjor.

2.12 År 2N4 -Vesentlige endringer
Endringene blir altså ikke så dramatiske som i 2003. Hovedsakelig sþldes dette tre forhold:

. De reduksjonene vi har giennomført inneværende år gir enda stØrre virkninger i2004.
Et grovt anslag indikerer at vi sparer nesten 2,4 millioner mer på stillingskutt i 2004,

siden helårseffekfen nå blir total.

' Ekstrabevilgningen fra KRD pã2,8 millioner.
. Hele organisasjonen maner til nøkfernhet. Samtlige tjenesteområder har strammet inn

sine budsjetter.

Uten de 5,2 millionene som er nevnt ovenfor ville ikke rådmannen klart å få etablert

driftsbudsjettet i balanse.

Under arbeidet med de foreslåtte tiltakene har administrasjonen fokusert på

personalvurderinger, organisering av tjenester, gkonomisk innparingspotensiale og ikke minst

brukerbehov i en samlet helhet.

De vesentlige endringene nevnes kort nedenfor - og utdypes ytterligere i kommentarene

under det enkelte rammeområde:
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o Transport av helsepersonale effektiviseres
. På bakgrunn av grundig snuoperasjon og omstrukturering av l-oppa Havn KF, har

foretaket Økonomi til å betale kaileie til loppa kommune. (fidligere år har foretaket
vært en utgiftspost for kommunen).

. Oppstart av deltidsopplæring av depotmannskaper utsettes til 2005.

. Samtlige steiner er snudd, og vi har funnet mindre innsparingsmuligheter flere plasser

i organisasjonen. Samlet sett har disse gitt positiv effekt.
. Rammeavtaler er reforhandlet til gunstigere pris, og i noen tilfeller sagt opp ved at

tjenesteområder blir omorganisert.
o t/a av underskuddet for 2002 dekkes ikke inn i 2004. Vi går således inn i register for

tilsyn og kontroll av Fylkesmannen med åpne Øyne.
. 2004 blir derfor â betrakfe som et n6dvendig pusterom ettersom vi ikke planlegger

oppsigelser og nedbemanning.
. Men det forventes at vi benytter samlet arbeidsstyrke ved naturlig avgang. Ingen

nytilsettelser vil bli foretatt uten at dette er tvingende ngdvendig.
. Det arbeides fortsatt al¡fivt for å finne forbedringspotensiale for vår forvaltning

gjennom å etablere nye og bedre ordninger der dette er formålstjenlig. Dette med
fokus på økonomisk uttelling.

. Det foretas ingen nyinvesteringer som påkrever nye låneopptak.
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Budsi.2ü)3 Budsj.2fi)4 Øtúelrrcduserte ramm.TekstKap.
10.133.Ofi
21.818.00(
26.253.00(
4.869.00(

63.073.0ü

12.578.00(
21.408.00(
26.877.001
4.351.00(

6s.214.Ofi

Sentraladministrasj onen

Oppvekst og kulturetaten
Helse og sosialetaten
Teknisk etat
Sum hovedkap. 1.1 - 1.4

1.1
I.2
t.3
1,.4

16.500.00(
3.500.00(

31.00(
50.888.00(

1.082.00(

15.000.00(
990.00(

31.00(
54.400.00(

770.00(

1.8
1.8
1.8
1.8
1.8

Skatt på inntekt og formue
Momsrefusjon
Skjenkeavgift
Rammetilskudd
Kompensasi onstilskudd

6.787.0ü8.118.00(Brutto driflsresultat
2.626.00(
4.161.00(

t.9
r.9

Netto renteutgifter
Netto gieldsavdrag

4.220.00(
3.898.00(

(Netto driftsresultat 0

Netto driftsresultat brukt slik:

Styrking likviditetsreserven
Avsetning disposisj onsfond
Avsetning boligfond
Avsetning til næringsfond
Avsetning til fiskerifond
Avsetning vannverksfond
Avsetning avløpsfond
Totale avsetninger

Bruk av fond:
Bruk av regns.sk.mess.oversk.
Næringsfond
Disposisi onsfond/bundne dr.f.
Total brukav fond

Driftsmidler til kapitalbudsiettet
( (BTJDSJETT I BALANSE

KAP 3. FORSI.AG TIL DRIFTSBUDSJETT PR. RAMMEOMRÅOC

Forslag til dríftsbudsjett pr. rammeområde (nettorammer) etter
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3.1 Generelle forhold.
Ut fra forrige tabell ser vi at nettoutgiftene på rammeområde 1.1 - 1.4 viser følgende
utvikling, hensyntatt vekst i lønn og pensjonsutgifter:

Sumutgiftr&tnmeomn 1.1 - 1.4
2003
84.s98.000

2004
86.442.000

Det må bemerkes at tallenes tale er klarere enn det kan sees ut ved første Øyekast. Tidligere
år har nettoutgiftene på rammeområdene pleid å Øke med giennomsnittlig 6 millioner pr. år.

Siden 2002har nettoutgiftene Økf med "bare" 2,5 millioner totalt.

3.2 Rammeomrâde 1.1 - Sentrale styringsorganer/fellesutgifter.

Fordeling av utgiftenelinntelctene kan synliggjQres nærmere med fPlgende tabell:

Bakgrunnen for at total tallene for 2004 er vesentlig høyere sþldes i all hovedsak at felles
pott for lønnsglidning er lagt inn under rammeområde 1.1. Videre sþldes noe av
merutgiftene for lønn at det er etablert Tzsttllng som IT-konsulent.

lnnspill til planleggingffremtidsutsikter
De to siste års budsjettprosesser har vært av spesiell karakter. I fjor på denne tida fokuserte vi
på totalt innsparingspotensiale. Vi la ingenting i mellom, og kjørte et beinhard lpp, som etter
lang kamp medførte at vi fikk driftsbudsjettet i balanse. Men dog med erkjennelse av at vi har
ikke vesentlig mer â gäpâ hva gielder modemisering, rasjonalisering og effekfivisering.

Når vi så fikk statsbudsjettet for 2004 med der påfølgende tall for [,oppa, så ble selv den
største optimist preget av vantro og håpløshet. Rådmannen erkjente raskt at den enste måten

Utgifter
Kostra hovedgruppe

Regnskap
2002

I-øtut oE sosiale utgifter
Kjøp av varer og tjenester
Utstyr og vedlikehold
Kjøp av tjenester
Overføringer
Finansutgifter

4357 000
L 424 000
1 989 000

195 000
3 017 000

0

4 592000
1 480 000
1 903 000

195 000
5 665.000

0
Sum utgifter t2 4149s4 10 982 000 13.&is.000
Inntekþr
Salgs og leieinntekter
Refusjoner
Overfpringer
Finansinntekter

229 000
105 000
515 000

0

242000
1.15 000
800 000
L00.000

Sum inntekter 2395 542 849 000 1.257 000
Sum netto utgifter 10019 4r2 10.133.000 12.s78.m0
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vi kunne oppnå budsjettbalanse, var ved dramatisk omstruktureringer, f.eks gjennom

skolestruktur/internering.

KRD tok våre signaler til f6lge, og det vitner om seriøsitet og real behandling, når Statsråden

innrømmet eksha tilskudd for 2004. Dette ville vi ikke ha fått dersom vi ikke hadde

dokumentert det arbeidet som er giennomført inneværende år.

I innspurten av budsjettarbeidet føler rådmannen det vanskelig å være opptatt av de store

visjoner for fremtiden. Men når vi får summet oss, så må vi klare og omstille oss til de nye

rammevilkårene våre. Men i tiltegg til intern omstilling, må vi gjøre hva vi kan for å påvirke

de videre endringene av inntektssystemet. Dersom de slår ut ytterligere i årene 2005 og 2006,

slik intensjonene forespeiler, så har vi ikke mulighet for å tilpasse våre utgiftsrammer i samme

tempo.

Langsiktig kommuneplan må i så måte bli en arbeidsprosess for oss alle. SpØrsmålet er

hvoidan vi skal prioritere og disponere våre ressurser selv i trange Økonomiske tider.

Rådmannen hevdet det samme i fjor, uten at vi har hatt kapasitet til å komme i gang. Dette er

generelt et problem i økonomiske nedgangstider. Vi klarer ikke å løfte blikket tilstrekkelig, og

or mer opptatt av å se oss tilbake.

Næringsutvikling blir således en kritisk faktor. Det er derfor ovennåtelig viktig at vi benytter

midlene fra næringsfondet så kreativt og målrettet som overhodet mulig.

Rådmannen ser for seg to områder som samlet sett kan være vegen å gå for å utvikle
kommunen positivt de kommende årene:

. Forbedret interkommunalt samarbeid giennom Vest-Finnmark Regionråd. Vi er i
gang med en rekke prosjekter, som over tid vil kunne gi oss både innsparinger og

gode forsvarlige tjenester. Det mest dagsaktuelle er innføring av felles

ãkonomisystem (regnskap, fakturering, lØnn m.m.). Vi har etablert server i
Hammerfest kommune giennom vertskommunemodell. Opplæring og installasjon for

øvldgplgfu i disse dager.
. Vi bø1 begynne å utrede sØknad om å bli omstillingskommune. Med

omstillingskommune sihes det til omstilling og nyskapning innen næringslivet. I dag

fungerer det slik at de kommunene som får omstillingsstatus, får bevilget midler til
formålet: 50 Vo fra KRD/SND,25 Vo fra fylkeskommunen og25 Vo som kommunens

eget bidrag. Det er ingen selvfølge at en kommune fâr omstillingsstatus etter eget

ønske, men med de utfordringene vi står ovenfor hva gielder svingninger og

konkurser innen fiskerinæringen, så bør vi ha et legitimt håp om å få omstillings-

/nyskapningsstatus. Det understrekes at vi må finansiere 25 7o av utgiftene selv. Om

vi har en totalramme ph 4 millioner, så må vi ut med en million i året av kommunens

midler. Men over 4 år så ville vi under slike rammer ha 1-6 millioner til nyskapning

innefor næringslivet. Ved nøye planlegging, kritisk bruk av midlene og litt hell hva

angår tiltrekning av næringsalrtører, så er jeg overbevisst om at dette ville kunne gi

vekst i hele Loppasamfunnet.

Endringer i oppgaver m.v.
Ettersom vi har en helt annen kommunal hverdag å forholde oss til, er det naturlig at

nytenkning må prege oss fremover. Samordning av tjenester, utstrakt samarbeid på tvers av

selforene og endringer i arbeidsoppgavene har vært og vil være nøkkelord i tiden som
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kommer. Dessuten vil vi oppleve at tida ikke alltid strekker til når vi skal foreta analyser og

konsekvensvurderinger. Vi må derfor belage oss på ãprØve og feile en del.

Feilmarginen på vårt arbeid vil øke, saksbehandlingstiden vil kunne bli lenger og

tjenestekvaliteten vil kunne synke. Dette er noe vi må ta inn over oss. Det vil derfor være

naturlig at vi forbereder oss på en del klager. I tillegg antar jeg at mange vil tolke moderate

negative opplevelser verre enn de faktisk har vært.

l-angsiktige mål
Rådmannen slaev følgende i budsjettkommentarene for 2003:

"Alctivitetsnivået i budsjettforslaget er redusert innenfor samtlige rammeområder. Dette er

gjort for å få budsjettet i balanse. Smertegrenßen er nådd i forhold til dette, og vi har absolutt

ilcke mer å. gå på.. Rûdmannen tillater seg derþr å be om at sømtlige politiske partier bruker

sine politisl<e knnaler til å få satt smålcommuneproblematikken på d.agsorden. Dersom vi

fortsatt skal bo her, og dersom vi fortsatt skal ha et forsvarlig tienestetilbud, så tåler vi il<ke

mer seigpining.
Litrevet er det vår fordqmte pliW å gjQre jobben så lcreativt og så lite smertefullt som

overhodet mulig.

Rådmannen rn&ner til, tross for dystre spå.dommer at vi holder hodet knldt og våger å tenke

overord.nede strategier. Hva sknl vi gjøre for å få til en positiv utvikling i folketallet? Hva gir
rotfeste for ungdom? Hvordan sknl vi videreutvikle fiskerinæringø, og hvilke andre

lromparatíve fortrinn knn vi videreutvikle? Hvordan forvalter vi best vårt siØ- og landareøle?

Spprsmålstillingene et ut@mmelige. Men vi må våge å kienne på dem, og ta de inn over oss før
det er for sent."

Bakgrunnen for å gjenta dette er at situasjonen totalt sett er uforandret. Jeg håper derfor at vi
til tross for et nØdvendig og sylskarpt fokus på økonomiutviklingen og der tilhørende

igangsatte tiltak, skal evne å utarbeide kommuneplan samt igangsette prosess rundt

omstillingsstatus.

lnnspill til økonomiplanen 2OO4' 2OOT

Siden inntektssystemet gir negative utslag i en slik stØrelsesorden som medfører en totalt

umulig situasjon for oss i perioden, har rådmannen funnet det direkte uhensitfsmessig å

fremarbeide et scenario basert på mareritt og aldeles håpløse tall. Jeg håper at

systemvirkningene gjennom Økt fokus på uforholdsmessige virkninger skal bli dempet av

ansvarlige myndigheter.

Men i inneværende år og i planperioden må vi fortsette med å ha en kontinuerlig
giennomgang av hele kommunens tjenesteområder. Dette med formål om å holde disse på et

forsvarlig minimumsnivå og samtidig etterstrebe bedre løsninger tuftet på økonomisk gevinst.

Kommentarer t¡l årsbudsiettet 2(X)4
Driftsramme til t oppa kirkelige fellesrâd inngår i rammeområde 1.L. Tildelte raÍlmer for de

siste årene viser følgende uwikling:
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Budqiett
tgy)

F'orslag
2W4

1 389 000 1 550 000 1 570 000 1,624000 L 692000 1 500 000 t 425 000

Fellesrådet ønsker på bakgrunn av sitt budsjettforslag et kommunalt tilskudd på

kr. 1 600 000,-. Men i forhold til den økonomiske situasjonen som kommunen er i, ser ikke

rådmannen det overkommelig å innfri dette ønsket. I tillegg må det bemerkes at prestesþssen

tidligere ble finansiert innenfor ovennevnte rarnme. Fra og med 0L.01..03 blir prestesþssen

statlig finansiert. Dette forklarer nedgangen i rammen for 2003. Inneværende år vil fellesrådet

også nyte positiv effekt av omleggingen i forbindelse med mva-ordningen. Rådmannen antar

derfor at fõrslaget til ramme for 20O4 skal være et tilnærmet nullsumspill for fellesrådet.

Formannskapets disponible midler er foreslått til kr. 130 000,-. Det må giøres oppmerksom på

at noen av disse midlene allerede er bundet opp giennom tidligere vedtak og avtaler.

Rådmannen skulle ønske at rammen i forslaget hadde vært av betydelig større omfang, men

har ikke evnet å finne midler til dette.

Generelt er det også kommet en del ekstra utgifter/aktiviteter under rammeområdet. Kort kan

for eksempel nevnes: avsetning til Vest-Finnmark Regionråd, juridisk bistand,

interkommunalt arkiv, innkjøpssirkelen og det faktum at det må rettes opp i noe

underbudsjettering fra tidligere.

Rådmannen håper at regionrådet i sterkere grad kan gi oss positiv effekt ved interkommunalt

samarbeid. Vi har allerede høstet nyttig erfaring giennom samarbeid med Måsøy- og

Kvalsund kommune ved anskaffelse av nytt Økonomisystem. Vi har gjennom dette fått ned

våre kostnader ved opplæring og installasjon. Samtidig har vi fått nyttig og nødvendig tilgang

til andre kommuners kompetanse. I tillegg må nevnes at en del tunge saker er blitt
saksbehandlet av andre kommuner og at vi har fått titgang til basisen i saksfremleggene. Dette

forenkler arbeidet vårt i hverdagen.

I tillegg må nevnes at vi har lagt inn fellespott til l6nnsglidning under tammeområde 1.1.

Dette giør at tallene i driftsbudsjettet har eset ut på rammeområdet. Her vil det imidlertid bli
foretatt budsjettregulering og omfordeling av midlene på slutten av budsjettåret.

Videre ser vi en positiv økonomisk effekt på at politisk organisering og godtgiøring er satt til
et meget nøkternt nivå. Det samme må sies om bevertning, representasjon og lignende.

Rammeomrâde 1.2 og rammeomrâde 1.3 - Levekârsekslonen

Fra 1,. august 2003 bte rarnmeomrãde L.2 - oppvekst og kultur og rammeområde 1.3 - helse

og sosial slått sammen til en enhet under navnet I-evekårseksjonen. Formålet med

simmenslåingen er å få til en bedre ressursutnyttelse og ikke minst bidra til en mer fleksibel

bruk av personale. Dette siste vil en finne igjen ved at vikarpostene er budsjettert lavere enn i
fjor. Tanken er at vi gjennom en støre grad av samhandling skal kunne bruke personalet slik
at topper i en avdeling først søkes løst giennom at man utnytter slakk i andre.

Ideelt sett skulle ikke budsjettet neste driftsår vært bygget opp med to avdelingsregnskap, men

i påvente av blant annet pedagogisk utviklingsplan som også skal vurdere antall

resultatenheter, og ikke minst det faktum at det å skutle få til en samhandling mellom de to
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gamle etatene på fire måneder er umulig, så ble avgjørelsen tatt om denne
presentasjonsformen dette drift såret.

3.3 Rammeomrâde 1.2 - Underuisning og kultur
Kommentardelen fra sekforen bygger på delegert ansvarsområde (lokal tilpasning).

Fordeling av utgiftenelinntehene knn synliggjgres nærmere med følgende tabell:

Lønn og sosiale utgifter
Kjøp av varor og tjenester
Utstyr og vedlikehold
Kjøp av tjenester
Overfgringer
Finansutsifter

22195 000
3 116 000

584 000
526 000

I 126000
0

20 071 000
3 359 000

745 000
941 000
575 000

0

Sum uteifter 33 892 655 27 547 M 25 691 000
Innûekter
Salgs og leieinntekter
Refusjoner
Overføringer
Finansinntekter

1,822000
3 907 000

0
0

1 308 000
297s 000

0
0

Sum inntekter 10721350 s 729 000 4 283 000

Sum netto utgifter 23 t7t3t5 21 818 000 21 408 000

lnnspill til planleggingffremtidsutsikter
Iævekårsutvalget vedtok på sitt første mØte nh i høst å sette i gang arbeidet med plan for
pedagogisk utvikling i Loppa kommune. Iævekårssjefen finner det derfor i påvente av denne

planen det ikke riktig å binde opp aktiviteten for mye. Planen skal være ferdig innen utgangen

av første halvår 2004. Voksenopplæringsplanen for kommunen ble vedtatt i2001. og

rulleringen av den vil også inngå i ovennevnte plan.

Skolene:
I¡ppa kommune har 4 grunnskoler, og alle er fådelte skoler, med elever i L.-L0.klasse.

Elevprognosene på skolene vil holde seg omtrent på samme nivå, som inneværende år, de

neste 4-5 årene. Stillingshjemlene er inneværende år fordelt slik: Sandland skole har LL elever

og 3 stillinger, Bergsfjord har L6 elever og 4 stillinger, Nuvsvâg har 34 elever og 5,5

stillinger og Hggtun skole har L03 elever og LL,5 stillingshjemler (pr. 1/10-03).
Vår elev i Sør-Tverrfjord går på skole i Sandland, og er telt med der.

Barnehagene/sfo:
Inneværende år er det 3 barnehager og 3 sfo-tilbud i kommunen.
En barnehage er organisert i oppvekstsenter, med rektor som administrativ, pedagogisk og

personalmessig ansvarlig, og denne er godkjent for 12 plasser. Nuvsvåg er godkjent for L8

plasser, og Øksfjord barnehage for 54 plasser. t oppa har over I00 % barnehagedekning, dvs.
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at vi flere ledig barnehageplasser enn hva det er behov for. Dette sþldes i hovedsak to

forhold, den eñe er at kontantstøttengiør det attrakfivt å være hjemme med barn under tre år,

det andre er at vi dessverre opplever perrnitteringer og usikkerhet i fiskerinæringen. En

nedbygging av barnehagekapasiteten på grunn av konjunktursituasjonen i fiskeriene er ikke å

anbeiaté. Èn nedbygging av denne kapasiteten vílføre til at vårt faglærte personell flytter på

seg, siden arbeidsmarkedet for denne gruppen er relativt god. Det er også et poeng i denne

sammenheng at de fleste som arbeider i barnehage q kvinner, og kvinnelige arbeidsplasser i
I¡ppa kommune er meget viktig. En nedbygging kan på denne bakgrunn fort bli vanskelig å

bygge opp når konjunktursituasjonen snur.

Nuvsvåg og Bergsfjord har skolefritidsordning med 3-4 elever, der barna har tilbud i
bamehagen, utenom vanlig undervisningstid. Høgtun har en daglig leder for slo i 50 7o

stilling. bet er 25 elever i ordningen, i tillegg har SFO ansvar for 3 elever mens de venter på

skolebussen.

Kulturskolen:
Høgtun og Nuvsvåg skole har kultr¡rskoletilbud, og kulturskolen har en adm. ressurs i20 7o

stilling. Kulturskolen gir tilbud til barna i drama, teater, dans, musikk og

husflidsundervisning. Det er lærere ved skolen som har ansvaret for kulturskoletilbudene, i
samarbeid med t oppa kirkelige fellesråd, da organisten gir piano/kortilbud. Ele-ver i
kulturskolen har déltatt på Ungdommens Kulturmønstring lokalt, på fylkesnivâ, og ikke

minst på landsnivå.

Videre er Kulturskolen en brobygger mellom bygdene i toppa kommune. Kulturskolen

planlegger og koordinerer de eksterne kulturtilbud vi får mellom skolene, slik at vi oppnår

flest mutige felles kulturopplevelser. På denne måten blir elevene kjent med sine jevnaldrende

rundt om i kommunen, og dette syns vi er så viktig at Kulturskolen også tilrettelegger det slik

at det etter forestillingene giennomføres felles undervisningsopplegg for alle elevene som har

vært med. Dette vil også, siden dette krever felles planlegging, bidra til at våre lærere blir
bedre kjent med hverandre.

Kulturskolen vil i 2O04 begynne å arbeide med og etablere t oppa barnekor. Dette er tenl¡t

giennomført i samarbeid med t oppa kirkelige fellesråd og skolene. Det vi ser for oss er at en

bruker bl.a. musikktimene til å øve inn et felles repertoar på alle stedene. Dette syes sÍunmen

med felles @velser, og vi har som mål å kunne fremføre en felles konsert neste jul. En konsert

som vi også skal turnere med i egen kommune.

Kultr¡rskolen samarbeider også med det nylig gjenetablerte Øksfjord skole og musikkorps.

Dette korpset har også medlemmer fra Burfjord og Langfjorbotn.

Av øvrige kulturtilbud har vi folkebibliotek i Øksfjord, som har arbeidet med et 3-årsprosjekt

med filial på butikken i Bergsfjord. Dette prosjektet er fullført med så godt resultat at

levekårsutvalget på sitt første møte vedtok å videreføre dette som et kommunalt tilbud.

Kommuneplanen for idrett og friluftsliv i Loppa skulle rulleres våren 2003, dette må på grunn

av omorganiseringen giøres tidlig i 2004-

Kulturuka i Loppa børvidereføres, som et "møtested" for det frivillige og kommunale

kulturlivet i kommunen. For Lret2004 ønsker levekårsseksjonen å utfordre de lokale

kulturorganisasjonene til en stØrre og sterkere satsning, slik at bredden i kulturlivet i Inppa

synliggjøres bedre.
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Samfunnshuset i Øksfjord trenger et stort løft for å være funksjonsmessig etter dagens behov.
Det er nedsatt en gruppe som skal arbeide med flerbrukshus/idrettshall, men dette vil først
komme noen år frem i tid, på grunn av kommunens storsatsning på Øksfiord helsesenter.

Langsiktige mål
Oppvekst- og kulturdelingen har som langsiltige mål:

godt og helhetlig læringsmiljØ, både i barnehage og skole.

driver idrett og annen kulturvirksomhet.

for barn og unge.

Arbeide for lokale, regionale og nasjonale mål for oppvekst og utdanning, og gi god og
målrettet informasjon til barnehager, skoler, foreldre og myndigheter.

lnnspill til økonomiplanen 2OO4 - 2OO7

andre skolene mangler god tilrettelegging for funksjonshemmede elever.

forbindelse er vårt regionale skolesamarbeid.

Kommentarer til årsbudslettet 2(X)4
,A,rets budsjettarbeid har vært ên hektisk og krevende prosess, da det var mye usikkerhet i
forhold til hvilke rammer vi hadde å forholde oss til. De enkelte virksomhetene sendte inn
forslag til budsjett. Disse ble justert slik at alle virksomhetene stort sett har fått innfridd sine

Ønsker om å få Økt sine rammer på driftssiden.

Skolene:
Administrasjonen har giennomgâtt skolenes ressurser, ut fra lovpålagte ressurser, og beregnet
etter elevtall og rammetimetall så vil dagens stillingshjemler ved skolene ikke endres neste

år.
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Loppa kommune har bevilget kontantstØtte til de foreldre i Vassdalen som sender barna sine

med buss til skolen.

Barnehagene:
Oppvekst- og kulturetaten fortsetter samarbeidet med Rsk VesrFinnmark med kvalitets-

utviklingsprosjektene i forhold til det pedagogiske personalet i skole og barnehage.

Kultur:
Kulturkons úent(25 Vo) o g biblioteksj efstilling en (7 5 Vo)står vakant til medio mars.

Kulturkonsulentstillingen inndras etter det. Stillingen som biblioteksjef reduseres trl25 Vo, og

resten giøres om til 50 % assistent i kultur og bibliotekarbeid.

Administrasjonen ønsker å opprettholde deltakelsen pâ Ungdommens KulturmØnstring.

Tilskuddsordningen til idrett og kultur opprettholdes slik den er, et Ønske fra oppvekst- og

kulturstyret, for å stimulere akfiviteten i organisasjoner og klubber i kommunen, og ivareta de

ansvarsoppgavene som administrasjonen foreslår.

Det skal være trygt og godt å vokse opp i Loppa kommune, og vi må fortsette å fokusere på

den kvaliteten vi har her, slik at vi kan være med å opprettholde og bygge opp velferdstiltak

og kompetansearbeidsplasser i kommunen vår.

3.4 Rammeomrâde 1.3 - Helse, sosial, pleie og omsorg.

Kommentardelen fra sektoren bygger på delegert ansvarsområde.

av knn nærmere med tabell:

lnnsplll til planleggingffremtidsutslkter
Handlingsplan for eldre:

Dette arbeidet vil forberedes nå før jul, og påbegynnos tidlig neste år.

ttttaxxt v.

I-ønn og sosiale utgifter
Kjøp av varer og tjenester
Utstyr og vedlikehold
Kjøp av tjenester
Overføringer

24 534000
3 396 000

759 000
1,542000

984 000
77 000

22 4L2000
4764000
1 137 000
2 444 000
1 045 000

77 000

Sum utgifter 33 988 749 31292üÙ0 31879 m0

Salgs og leieinntekter
Refusjoner
OverfPringer
Finansinntekter

2 308 000
2 654 000

0
77 000

2092000
2 833 000

0
77 000

Sum inntekter s 897 016 s 039 m0 s 002 000

Sum netto utgifter 28091733 262s3 W 26877 W
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Psykiatri:
Her vil fokus på barn og ungdom fortsette, i tråd med de signaler som kommer fra statlig hold
i forhold til bruk av øremerkede psykiatrimidler.

Det er opprettet en werrfaglig kommunal gruppe som skal jobbe med
dobbeltdiagnoseproblematikk rusþsykiatri med veiledning fra WP og Jansnes. Vi har
nØdvendig kompetanse til å videreutvikle den jobben vi allerede glør i forhold til denne
gruppen. En sosionom har videreutdanning i rus/ psykiatri.

Endringer i oppgaver m.v.
Vi jobber kontinuerlig med lcvalitetssilring av helse og sosialtjenestene. Det er utarbeidet en
rekke kvalitetsstandarder for ulike tjenester. Det utarbeides nye standarder som defineres etter
lovens minstekrav, og de oppgavene som prioriteres vil være i tråd med de nydefinerte
standarder.

Langsiktige mål
Målsettingen for avdelingen på lang sikt er å bevare en etat som preges av hçy kompetanse,
fleksibilitet, entusiasme og høy tjenesteproduksjon. Evnen til å tilpasse seg endrede
rammebetingelser vil være avgjørende for å kunne yte befolkningen gode nok helsetjenester i
framtiden. De signaler som gies fra statlig hold er at stadig flere og mer ressurskrevende
oppgaver blir overført til kommunene. Det følger lite midler med og dette krever evne til
nytenking og fleksibilitet .

Vi har ei oppdatert planverk på plass og målsettinger for de ulike tjenestene er defTnert.
Virksomhetsplaner og evalueringssystemer som er innarbeidet er gode hjelpemidler til å

komme videre i henhold til de oppsatte måI.

Alle tjenester skal kvalitetssikres framover, og det vil bli utarbeidet en skisse til hvordan vi
skal få ferdigstilt dette arbeidet.

lnnspill til økonomiplanen 2OO4 - 2OOT

Drift:
Driften i2004 er kuttet til beinet. Dette gielder særlig innen for postene inventar og medisinsk
utstyr. Fglgende må taes med i gkonomiplan fra 2005 ( ikke lagt inn i 2004 ). Sykesenger på avdelingen : 60-70.000 ( 2 senger og nattbord pr år) fra 2005 - 2008

. Supplere og fornye medisinsk utstyr til alle avdelinger
stillinger:

. Vurdere behovet i forhold til handlingsplan for eldre - hva er behovet etter ny
organisering - og at vi ikke har nådd toppen av eldrebølgen ( 2008-2010 )

Kommentarer til årsbudslettet 2ü14
Sosialavdelingen
Det er ikke lagt inn noen reserver for endring i sysselsettingen eller andre forhold som kan
virke inn på behovet for sosialhjelp.
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Barnevern
På barnevernbudsjettet er det budsjettert med samme aktivitet som for 2003. Nye store saker

må det gis tilleggsbevillinger for hvis de kommer.

Helseavdelingen
For å synliggiøre ressursbruken er Bedriftshelsetjenesten skilt ut som en egen avdeling.

Neste år vil transport av helsepersonell bli en ren kommunal utgift. Administrasjonen har

arbeidet intenst med å finne en tøsning som både skal ta hensyn til våre brukereþasienter og

ikke minst til dagens økonomiske situasjon. Iævekårssjefen vil med dette redegiøre for vårt
tjenestetilbud i Vestre -Loppa:

1. Antall kontordager i Vestre - Loppa opprettholdes på dagens nivå. Eneste endring blir
at kontordagene i Langfjordhamn og Sør-TVerrfiord blir på samme dag, ikke som nå

på hver sine dager.
2. For Nuvsvåg blir det ikke egen sþss for helsepersonell. Vi må bruke vanlig

rutegående tilbud.
3. Hjemmesykepleien følgt med legesþssen og utfører sine arbeidsoppgaver på

stedene Sandland/Sør-Tverrfjord og Bergsfjord.
4. Hjemmesykepleien får en gang pr.måned bruke egen sþss til Langfjordhamn, og en

gang pr.måned til stedene Andsnes/Segelvik og Skavnakk/Frakkfiord. På denne turen

må en ha tilstrekkelig personell slik at en først kan gå til Andsnes/Segelvik med

personell for deretter gå tit Frakldjordbotn og Skavnakk. Når en har giort unna

Frakldjord/Skavnakk går en til Andsnes/Segelvik før en går tilbake til Øksfjord.
Skulle en ha behov for ytterligere oppfølging fra hjemmetjenesten på disse stedene

kan det gjennomfØres i forbindelse med kontordager på Sandland.

5. Vi giør intern avtale som vil sikre oss oppfølging av evt. brukere pâI-oppaøy-

Pleie og omsorg ( [iemmebasert omsorg og syke\iemmet)
Alle tjenester som ytes vil bli gjennomgått og definert i forhold til lovkravene. I budsjettet er

det lagt inn kjøp av IKT-utstyr og programvare, noe som vil effektivisere driften og frigjøre
administrative ressurser. Vi har også skiftet ut bilparken med mer hensiktmessige kiøretØy.

Neste år vil statens bidrag til dekning av utgifter for særlig krevende brukere refunderes etter

særskilt rapportering av kostnader.I dag får kommunen bidrag gjennom skjønnsmidler til
dette. En særlig krevende bruker er definert ut fra en økonomisk stønelse, slik at brukere som

koster oss over kr. 700 000, - er en særlig krevende bruker. Unntaket er sterkf hjelpetrengende

eldre over 67 år som finansieres gjennom rammetilskuddet. Kommunene får en

toppfinansieringsordning hvor vi får refundert 80 7o av gjennomsnittlige kostnader over kr.

700 000, - på landsbasis. Hvordan dette skal beregnes helt eksakt er ikke endelig avklart, men

departementet skal i løpet av høsten sende ut eget rundskriv som beskriver nevnte forhold i
detaljer. Dette fører til at vi i vårt budsjettforslag har et usikkerhetsmoment.

3.5 Rammeomrâde 1.4 - Driftsavdelingen.

Kommentardelen fra sektoren bygger på delegert ansvarsområde.

Fordeling av utgiftenelinntehene knn synliggjpres nærmere med føIgende tabell:
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Utgifter
Kostra hovedruppe
Lønn og sosiale utgifter
Kjøp av varer og tjenester
Utstyr og vedlikehold
Kjøp av tjenester
Overføringer
Finansutsifter

4982000
1 961 000
3 790 000
r 4t7 000

0
2627 000

4 8L1 000
2L32000
4026000
1 481 000

0
2 587 000

Sum utgifter ?ß 484497 t4 777 0ffi ls 037 m0

Salgs og leieinntekter
Refusjoner
Overfgringer
Finansinntekter

7 492000
58 000

0
2 358 000

8 270 000
58 000

0
2 358 000

Sum inntekter 1s859 462 9 908 000 10 686 000

Sum netto utgifter 7 62s 03s 4 869 000 4 3s1 000

Følgende hovedposter inngår i tabellen ovenfor:

r Administrasjon driftsavdelingen og uteseksj onen.

I Maskinpark og tekniske tjenester.
I Samferdsel
r Bygg og eiendomsforvaltning.

Endringer ¡ oppgaver m.v.
Det arbeides videre med mulighetene for samarbeid med andre, blant annet nabokommuner.

Dette arbeidet har vist seg vanskelig å få til, men det jobbes fortsatt med å få til samarbeid på

enkeltområder basert på avtaler.

Tilsynsoppgavene vil endres gjennom innføring av støre grad av automatisering og

overvåking, uteseksjonen må effektiviseres da færre skal utføre de samme oppgavene innen

drift og vedlikehold av kommunens bygg og anlegg.

Det arbeides med å sette i verk omorganiseringen av renholdstjenesten i kommunen, målet er

at de samlede renholdsressursor skal samles under driftsavdelingen. Inntil en permanent

organisering er på plass er renholderne administrert som tidligere.

Teknisk styre er lagt ned og overført til formannskapet fra 1.11.2003.

Øksfjord skipsekspedisjon er overført til privat aktør fra 0L.09.2003.

Langslktige mâl
Få tit en effektiv utnyttelse av ressursene ved etaten, slik at vi kan levere gode tjenester intemt

til kommunens øvrige etater og eksternt til kommunens innbyggere. Vi ønsker å fremme godt

samarbeid mot andre kommuner og instanser som det er naturlig å samarbeide med.
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lnnspill til økonomiplanen 2OO4 - 2OOT

Ved omorganiseringen av renholdstjenesten må det ses på muligheten til organisering av

renholdsledelsen innenfor eksisterende stillinger ved avdelingen, ved å tillegge disse

ekstraoppgavene til en av stillingene. Renholdsledelsen er i dag tillagt den enkelte rektor og

avdelingsleder. ( barnehager, skoler, sykehjem).

Kommunen har i dag en meget god kvalitet på snøryddingen på kommunens veier. Det må ses

på mulighetene til å redusere kravene til kvalitet i kontraktene, her kan det være muligheter til
innsparing på kontrakfene. Det bør også ses på behovet for brøyting på steder med liten eller

ingen bosetting om vinteren.

Kommunale veilys er en viktig trivselsfaktor, det bør allikevel foretas en kritisk gjennomgang

av alle veilysene for å fjerne disse der det ikke er fastboende eller de er vilcige for trafikken.

Det må tas en kritisk giennomgang av behovet for stillinger med avdelingen, ved naturlig

avgang må det ses på om det er mulig med omorganisering og effektiviseringstiltak i stedet

for nyansettelser. For renholdstjenesten må også de samlede ressurser og en kritisk
gjennomgang av renholdsbehovet vurderes i forhold til nyansettelser. Driftsavdelingen

(tidligere Teknisk etat) arbeider kontinuerlig med vurdering av behovet for stillinger og

effektivisering, fra 1997 e¡ det kuttet 3 hele stillinger under kapittel L.4.

Kommentarer til årsbudsiettet 2ü14
Ølte utgifter
Kjøp av varer og tjenester Økes med l<r 22L.000,-. Dette sþldes i hovedsak økning i
str@mutgiftene med kr 118.000,- og Økning i forsikringspremien med kr 44.000,-. I tillegg
kommeidet mindre pkninger blant annet i telefonutgifter og reise og diett p.g.a. opplæringen i
deltidsbrannvesenet.

Utstyr og vedtikehold økes med kr 236.000,-. Dette er innkjøp av nødstrØmsaggregat til
vannverket i Øksfjord med kr L20.O00,-, økning i brpyteanbudene med kr 24.000,-,

vedlikehold veilys økes med kr 62.000,-, ny luftkompressor brannvesenet med kr 25.000,-, i
tillegg er det en del mindre endringer.

Kjøp av tjenester økes med kr 64.000,-. Dette sþtdes underbudsjettering i2003 som gir en

økning av betaling til Vefas IKS med kr 5L.000,-. I tiltegg er det økning av betaling til 110-

sentralen,IUA-Vest Finnmark og SeptiktØmmebil med samlet kf 13.000,-.

Reduserte utgifter:
Iønn og sosiale utgifter reduseres med kr 17L.000,-. I4nnsutgiftene er redusert med kr
230.000,- på grunn av kutt i stillinger, det er ikke regulert for lønnspkninger.

Pensjonsutgiftene er samtidig økf med kr 54.000,-. Overtid er øk¡t med kr 5.000,-.

Finansutgifter er redusert med kr 40.000,-, Dette er avsetning til vannfond som reduseres med

kr 86.000,- og avsetning til avløpsfond økes med kr 46.000,-.

Økte inntekter
Egeninntektene for teknisk sektor er Økt i h.h.t. vedtak i kommunestyret.
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Det er budsjettert med kr 700.000,- i inntekter for kaileie fra Loppa Havn KF. Det har vært

knyttet stor usikkerhet omkring dette da det har vært store endringer i tnppa Havn KF i 2003,

både innføring av havnedistrikt og overdragelse av skipsekspedisjonen til privat aktØr,

driftsresultatet har derfor vært svært usikkert og er det til dels fortsatt. Kaileien er beregnet ut

fra budsjettforslag fra t oppa Havn KF for 2004,det må forhandles med t oppa Havn I(F for å

fastsette endelig leiesum, eventuelt kjøpesum, for kaiene.

Husleieinntektene på omsorgsboligene økes med kr 92.000,- da leiligheter som er brukt av

Øksfjord helsesenter under ombyggingen ved helsesenteret frigiøres f¡a20.I2.2003. Det

budsjetteres samtidig med et leietap på kr 59.000,- da lokalene til hjemmetjenesten blir
stående tomme.

Internatbygget får økte inntekter på kr 12.000,- pga. økning i leiepris for Øksfiord atletklubb.

Reduserte inntekter
I småbedriftsenteret står lokaler tomme og noen lokaler er leid ut til nedsatt leiepris,leietapet

er kr 59.000,-.

I(AP. 4 FORSI-AG INVESTERINGER 1 2Olù4

Både rådmannen og kommunestyret har vært helt klare på at det ikke er rom for
investeringer i 2004. Men vi må bake inn avslutningen på Øksfjord Helsesenter. Ved

årsskiftet er det grunn til å anta at det vil gjenstå om lag 3,5 millioner av totalrammen for
prosjektet. Dette beløpet må tas med i kapitalbudsjettet, og hele netto lånet er tatt med i
àritiU,rO.¡rttet (renter og avdrag som beskrevet tidligere i dokumentet). Dette er således

ikke en nyinuestering, men avslutning av prosjektet som er igangsatt tidligere budsjettår.

Videre er vi i gang med installasjon av nytt lønns- personal og økonomisystem. Dette er tatt

med i 2003 budsjettet, men siden prosjekfet er noe forsinket er hele prosjekfbelØpet bakt inn

i kapitalbudsjenet for 2004 uten at dette får praktiske innvirkninger i forhold til våre utgifter

til renter- og avdrag i driftsbudsjettet.

Vi burde ha rom for å foreta rassikring av sentrum syd i Øksfjord. Her kan kommunen få

inntil0 -75 Vo tilskudd fra naturskadefondet. Men siden vi pr. dato ikke har egne midler til
rådighet, har rådmannen funnet og måtte sløfe dette prosjektet.

I forhold til ovennevnte får vi følgende oversil¡t over kapitalbudsjettet. Det gientas at dette er

"overheng" på vedtatte investeringer i 2003:

0.3 ØksfjordHelsesenter
0.1 t Ønns- personal og økonomisystem

kI. 3 500 000,-
kr. L 000 000,-

Totalt investeringsbehov kr. 4 500 ü)0,-
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Finansieringen er forutsatt dekket på følgende måte:

Tidligere opptatt lån

Sum finansiering

kr. 4 500 000,-

kr. 4 500 ü)0,-

KAP.5 LOPPA KOMMUNES øKONOMISKE SITUASJON.

Dette dokumentet indikerer en meget stram økonomi. Samtidig må vi erkjenne at de

innstramminger som er foretatt de to siste årene har resultert i at budsjettforslaget

fremlegges uten stillingskutt/oppsigelser. Det står derfor respekt av de økonomiske grep som

spesielt er tatt det siste halvåret. Fra og famle titt i blinde, har vi nå klart å etablere en fullt ut

forsvarlig økonomistyring. Det har vært smertefullt og vanskelig, men vi har klart det. Men

vi må likevel ikke glemme at kommunen over tid opparbeidet en situasjon med hØy

lånegield, nedtapping av fond, ingen budsjettrnessige buffere og et negativt

regnskapsresultat i 2002. Dette underskuddet har ikke rådmannen klart å dekke inn i
årsbudsjettetfor 2004. Det er alvorlig og beklagelig, og medfører at vi kommer inn i register

for tilsyn og kontroll.

Signalene fra staten er entydige. Det nytter ikke å syte og klage, kommunene må giøre

jobben selv. Dette arbeidet gjorde vi i inneværende budsjettår, og dette arbeidet vil fortsette.

Men da i en målestokk som er realistisk, uten at kommunens arena blir stående igien som en

slagmark uten liv og lyst. Vi må derfor fortsatt dokumentere våre faktiske forhold overfor

KRD og andre statlige styringsorganer. Vi nådde frem denne gang giennom

tilleggsbevilgningen fra KRD. Vi må ikke la dette bli en sovepute, men en motivasjon og

inspirasjon til å stå på videre for at det innføres nødvendige endringer i inntektssystemet.

Rådmannen har realistisk tro på at vi kan lykkes. Men det vil være en krevende jobb som

utfordrer oss til å hotde fokus på to områder samtidig:

Synliggjøring av økonomiske rarnmer og fakfiske kostnader for minimumsdrift av

kommunen overfor KRD
Fortsatt sterk fokus på effektivisering internt i kommunen.

Vi må også arbeide videre med hensyn til interkommunalt samarbeid, og kanskje være enda

mer omstillingsvillig enn det vi har vært til nå. Kommunene har over flere år slitt med et noe

kjedelig, trist og grått image. Dette anser jeg å være en saga blott i fremtiden. Det vil være

krevende, nyskapende og spennende å arbeide i kommunal sekfor i tiden som kommer.

Kommunestyret har gjennom behandlingen av påvirkbare egeninntekter lot 2004 fokusert på

inntektsmulighetene våre. Den samme holdningen må ivaretas når det gielder organiseringen

av tjenestetilbudet.

Videre må det poengteres at vi de siste årene ikke har fått foretatt de avsetninger som var

forventet til kommunens fond og andre relaterte investeringsoppgaver. Dermed har vi ingen

reserve og også problemer med likviditeten.

a

o
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KAP. 6 RÅDMANNENS AVSLUTNINGSKOi'N'ENTAR

Forslaget til årsbudsjett for 2004 er fremarbeidet gjennom en lang og krevende prosess. Fra

administrativt ståsted ønsker rådmannen å berømme mange for aktiv og konstruktiv
deltakelse. Jeg registrerer at alte budsjettansvarlige har tatt inn over seg at vi har stramme

rammer å forholde oss til. Budsjettarbeidet har derfor vært tuftet på ærlighet og hardt arbeid.

Det er med stor glede rådmannen fremlegger et budsjettforslag uten antydninger til
oppsigelser. Men det må bemerkes at driftsbudsjettet akkurat balanserer på null. Vi har ikke
fått til å avsette midler til fond. Vi har ikke skissert forslag til nødvendige nyinvesteringer
overhodet. Og vi har ikke gjort jobben vår i forhold til å dekke inn y4 av regnskapsmessig

underskudd for 2O02. Det siste er det verste og det mest alvorlige, ettersom det har som

diretfe konsekvens at vi blir innlemmet i register for tilsyn og kontroll.

Rådmannen inn¡ømmer derfor at det ikke finnes administrativt mot og energi til å foreta

ytterligere direkte oppsigelser nå. Vi har de to siste årene slanket kommuneorganisasjonen
mer enn det jeg trodde var mulig. Vi bærer preg av dette giennom at ansatte giør mer enn det

vi kan forvente i en norrnal situasjon. Rådmannen har derfor erkjent at det kun er naturlig
avgang som benyttes til stillingsreduksjoner i2004.
Jeg håper at samtlige med meg erkjenner at vi nå har behov for et lite pust i bakken. Vi
behøver et arbeidsår uten forhåndsvarsel, drpftinger, oppsigelser, forhandlinger og der

påfølgende konflikter. Vi skal gienreise organisatorisk ro basert på samhold og giensidig

tillin.

Det er til tross for denne positive erkjennelsen ingen grunn til å tro at rådmannen har

gienfunnet esken med lykkepiller. Erkjennelsen av faktiske forhold tilsier at vi må prioritere

organisatoriske endringer også i det kommende året. Men vi ønsker nL â g¡øre dette så lite
smertefullt som overhodet mulig. Og ikke minst, vi må g¡øre grep for å få overskuddet

tilbake.

Budsjettforslaget er derfor lite ambisiøst. Men det nytter ikke å kaste skjellsord til
bevilgende myndigheter av den grunn. Jeg tror at t oppa har scoret på saklighet i sin

konespondanse med KRD. Dette har gitt resultat av en anstendig og seriøs behandling i
forhotd til vårt ekstra skjønnstilskudd. Vi må derfor følge samme oppskrift i arbeidet med å

påvirke inntektssystemet for kommunene. Det er overmåtelig viktig for at skarven skal få
leve videre som kommunevåpen også i de kommende år. Med de ressurspersonene vi har

innenfor administrativt og politisk nivå, så har vi muligheter til å giennomføre

snuoperasjoner og positive påvirkningsfremstØt sarnmen.

Videre må vi ta inn over oss at vi e¡ blitt betraktelig fæne innbyggere over tid. Samtidig har

kommunens oppgaver og driftsutgifter blitt betydetig større. Selvsagt sþldes dette at krav til
tjenestene både fra brukerne og offentlige myndigheter er en Íìnnen i dag enn tidligere, men

det bør foreligge en erkjennelse hos oss selv om at vi er villige til å bygge opp tjenestetilbud

på en annen måte. Samtidig må rlldmannen tilkjennegi at vi i fremtiden med mindre

driflsrammer lettere vil oppleve lang saksbehandlingstid, stØrre feilmargin og mulige
problemer i forhold til tjenesteprioriteringer.

Rådmannen har i alle sine økonomiske innspilt rettet en advarende pekefinger omkring vår
generelle økonomiske situasjon. lnnerst inne håpet jeg at dette var litt svartmaling av en grå

og noe dyster kommunehverdag. Dessverre har situasjonen blitt som administrativt
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beskrevet. Samtidig må det presiseres at nærmest samtlige av landets kommuner
giennomgâr tunge men nødvendige omstillinger, og at regjeringens signaler fortsatt kort og
godt går ut på at kommunene må effektivisere, modernisere og rasjonalisere sin drift. Dette

har vi for egen del giort i tre år nå. Det er således minimalt med innsparingsmuligheter igjen.

Vi må derfor i fellesskap etablere forventninger til oss selv og det arbeidet vi skal
giennomfpre sarnmen. Vi må ta med oss en ballast bestående av optimisme og fremtidstro,
for på denne mâten kunne fatte mot og trygghet i kommunehverdagen vår. Samtidig gjelder

det å rette blikket opp og frem. Vi kommer ingen veger ved bare og være defensivt anlagt,

og bruke ressurser på Norgesmesterskapet i elendighetsbeskrivelse. Vi kan bli flinkere til
interkommunalt samarbeid giennom regionrådet som etter mitt syn fungerer bare bedre og

bedre. Videre må vi fristille midler til omstillingsarbeid. Jeg håper at kommunestyret er

motivert for å søke om omstillingsstatus. Det er en erkjennelse at tiden er overmoden for
dette nå. Vi må tenke næringsutvikling, nyetablering og nyskapning. Kommunen må evne

nytenkning også på dette området.

Rådmannen maner derfor til samhandling og idedugnad. Dersom vi skal "overleve" de

kommende år må vi stille store krav til oss selv, men også oppmuntre og inspirere hverandre
giennom å ta felles ansvar. Da gielder det å bygge opp en total organisasjonskultur med et

felles verdigrunnlag. Det skal fortsatt være morsomt og utviklende å arbeide i toppa
kommune. Og det skal fortsatt være trygt og godt å bo i kommunen. Næringslivet skal også

fortsatt oppleve kommunen som en aktiv samarbeidsallianse og partner. Besøkende skal

også få se t-oppa som et oppegående samfunn hvor det er trivelig å oppholde seg, og hvor vi
har positive opplevelser å tilby.

Dette kan vi klare dersom vi holder fokus på våre utviklingsmuligheter. Da må vi dempe

følelsen av avmakt, og erstatte den med pågangsmot og kamplyst. Men rammene til
kommunal sektor behøver vi likevel ikke å lovprise. Dersom kommunene fortsatt skal være

en aktiv tjenesteleverandør, forutsetter det bedre rammevilkår. Vi kan ikke spille hasard med

folks helse, undervisningstilbud og nødvendig omsorg ved alle livets faser.

Hett til slutt vil jeg gienta at til tross for at vi går i mot et magert 2004 - så finnes det

muligheter for loppa. Men det krever pågangsmot og målrettet handling for å holde en

stødig kurs videre.

Øksfjord 24.I1.O3

Jostein Størdal
-rådmann-
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